

DOI : 10.18572/1812-3805-2018-3-23-28

Юридическая природа возникновения коррупции и исторические аспекты формирования антикоррупционного законодательства в дореволюционной России

*Волчанская Алена Николаевна,
доцент кафедры государственно-правовых дисциплин
Московской академии Следственного комитета Российской Федерации,
кандидат юридических наук
alyena.87@mail.ru*

*Худяков Андрей Вячеславович,
доцент кафедры государственно-правовых дисциплин
Московской академии Следственного комитета Российской Федерации,
кандидат юридических наук
vois13@mail.ru*

В статье рассмотрены природа возникновения коррупции и исторические аспекты антикоррупционного законодательства в дореволюционной России. Авторами проанализированы такие правовые памятники как Псковская судная грамота, Судебники 1497 и 1550 гг., Соборное уложение 1649 г. и некоторые другие. Кроме того, рассмотрено, как правители российского государства в дореволюционный период пытались противодействовать коррупции, различным ее проявлениям.

Ключевые слова: коррупция, правовые памятники, Псковская судная грамота, преступления коррупционной направленности.

The Legal Nature of the Origination of Corruption and Historical Aspects of Anti-Corruption Law Establishment in Pre-Revolutionary Russia

*Volchanskaya Alena N.
Assistant Professor of the Department of State and Legal Disciplines
of the Moscow Academy of the Investigative Committee of the Russian Federation
Candidate of Legal Sciences*

*Khudyakov Andrey V.
Assistant Professor of the Department of State and Legal Disciplines
of the Moscow Academy of the Investigative Committee of the Russian Federation
Candidate of Legal Sciences*

The article reviews the nature of corruption origins and historical aspects of establishment of the anti-corruption legislation in pre-revolutionary Russia. The authors analyzed such legal artifacts as the Pskov Judicial Charter, Law Books for the years of 1497 and 1550, Council Code of 1649 and some other documents. Apart from that, the article discusses how sovereigns of the pre-revolutionary Russian state tried to fight corruption, its various forms.

Keywords: corruption, legal artifacts, Pskov Judicial Charter, crimes of corruptive nature.